
گــروه اقتصــادی -  علیرضا 
پیمان پاک با اشاره به رشد صادرات به 
بازار کشــورهای همسایه، از رشد ۶۵ 
درصدی صادرات به عمان و  رشد۱۴۰ 

درصدی صادرات به ترکیه خبر داد.

پیمان پاک با اشاره به فرصت های 
جدید صادراتی ایجاد شــده بر اساس 
تغییرات و بحران های جهانی و رشــد 
صادرات به بازارهای جدید، از رشــد 
۷۰ درصدی صادرات بــه اندونزی، 

رشــد ۱۵۰صادرات به غنا و رشــد 
۵۰۰درصدی صــادرات به آفریقای 

جنوبی خبر داد.
معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت ایران با اشاره به رشد 

صــادرات خدمات فنی و مهندســی 
گفت: در ســال ۹۹، میــزان صادرات 
خدمات فنی و مهندسی، ۴۸۰میلیون 
دلار بود که در ســال ۱۴۰۰ این میزان 
به بیش از ۲.۳میلیارد دلار رســید و در 
ســال ۱۴۰۱ نیز افزایش صادرات این 
بخش به واســطه قراردادهای جدید 

ادامه خواهد داشت.
معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توسعه تجارت ایران با اشاره به احیای 
اداره کل خدمات فنی و مهندسی گفت: 
بیــش از  ۲۰ میلیارد دلار هدفگذاری 
صــادرات خدمات فنی و مهندســی 
صورت گرفتــه که اگر منابع صندوق 
توسعه ملی و همراهی سایر دستگاه ها 
لحاظ شود ، امســال ۶/۵ میلیارد دلار 
صادرات این بخش را خواهیم داشت.
پیمان پاک افــزود: تلاش داریم 
پروژه های جــذاب اقتصادی در این 
بخش را معرفی می کنیم و  از شرکت ها 
در زمینه مســائل تضمینی و  حقوقی 

حمایت کنیم.
فعــال کــردن کریدورهای 

تجاری
معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت ایران با اشاره به فعال 
شــدن کریدورهای تجاری از جمله 
کریدور شــمال-جنوب و  شــرق به 
غرب با همراهی وزارت امور خارجه 
و وزارت راه و شهرســازی گفت: به 
واسطه فعال شــدن این کریدورها و  
ایجــاد فرصت های تجارت خارجی، 
در آمد کشــور از این بخش در ســال 
گذشــته ۲.۵برابر شــد که لازم است 

همچنان افزایش یابد.

تجــارت  از  مانع زدایــی 
خارجی

معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توســعه تجــارت ایران با اشــاره به 
اقدامات صــورت گرفتــه در زمینه 
رفــع موانع تجارت خارجی گفت: در 
زمینه برگشت ارز، گمرکات، حمایت 
از تجار در خارج از کشــور، حضور 
فعال تــر وزارت امور خارجه، روادید 
و پشتیبانی ها، محور قرار دادن مسائل 
تجارت خارجی در کمیســیون های 
مشــترک،  موافقت نامه های تجاری و 
قوانین و مقررات، تسهیلاتی صورت 

گرفت و تلاش شد حمایت از تجارت 
خارجی در بحث کلان سیاســت های 
کشور مورد توجه و حمایت ویژه قرار 

گیرد.
پیمان پــاک با تاکید بر هماهنگی 
بیــن دســتگاه ها در زمینــه تجارت 
خارجی، گفت: قوانین برای حمایت 
از ســایر بخش های اقتصادی نباید در 
تعارض با تجارت خارجی باشــد و 
هماهنگی لازم بین سیاست های تنظیم 
بازار داخلی و سیاســت های توسعه 
تجارت خارجی صــورت بگیرد که 
خوشــبختانه با رویکرد دولت، در این 

مسیر پیش خواهیم رفت.

توســعه صادرات کالاها با 
ارزش افزوده بیشتر

معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توسعه تجارت ایران با اشاره به توسعه 
صــادرات کالاها بــا ارزش افزوده و 
جلوگیری از خام فروشــی و توسعه و  
تکمیل زنجیــره ارزش گفت: در این 
زمینــه تلاش کردیم بــا تغییر ادبیات 
صادراتی  به بازارهای هدف نفوذ کنیم 
و در تجارت با کشــورها، با اســتفاده 
از فرصت  پلتفرم ها و اپلیکیشــن های 
B2C و و ارتباط با شبکه های توزیع 
و خرده فروشــی ها که ارزش افزوده 

بیشتری تولید می کند، سود صادرات 
را بیشتر کنیم.

 پیمان پــاک بــا تاکید بــر تولید 
صادرات محور گفت: اگر تولید برای 
صادرات باشد، بازار داخل کمتر تحت 
تاثیر قــرار خواهد گرفــت و تلاش 
کردیم در حوزه هایی که مزیت داریم، 
رویکرد صادرات محور داشته باشیم 
و به این شکل نباشــد که صرفا مازاد 

مصرف صادر شود.
معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت ایران بــا بیان اینکه 
برخی محصولات در داخل کشــور 
بــازار ندارد اما در کشــورهای دیگر 

کالای استراتژیک محسوب می شود، 
گفت: از همین رو تلاش کردیم تغییر 
رویکرد داشته باشــیم و زنجیره های 
تامیــن و تولید برای صادرات تکمیل 

شود.
بــر  تاکیــد  بــا  پیمان پــاک 
کنسرسیوم ســازی و همکاری با آی 
تی ســی با توجه به این رویکرد گفت: 
تغییر جهت دهی تولید به سمت تولید 
صادرات محور با حمایت های دولتی، 
آینده پژوهی و تحقیقات و تحلیل بازار 
با همراهی بخش های مختلف تولیدی 

در این زمینه دنبال می شود.

اســتفاده از فرصت هــای 
تجاری در کشورهای اطراف

معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توسعه تجارت ایران با اشاره به استفاده 
از فرصت های تجاری در کشورهای 
اطــراف گفت: در حوزه اوراســیا، با 
حمایت نهادهای بالادستی برای ایجاد 
جهش صادراتی اقدامات مناسبی طی 

ماه های گذشته صورت گرفت.
پیمان پاک افزود: در کشــورهای 
حــوزه خلیج فارس نیز بــا توجه به 
فضای سیاســی خوبی که ایجاد شده، 
فرصت مناسبی برای توسعه صادرات 
فراهم اســت. در حوزه کشــورهای 

آفریقا نیز فرصت های تجاری زیادی 
وجود داشت که مغفول واقع شده بود 
و تلاش کردیم با فعال کردن اداره کل 
آفریقا، برنامه ریزی جامعی برای جهش 

صادراتی داشته باشیم.
اســتقاده از ظرفیت بخش 

خصوصی
معاون وزیر و رئیس کل سازمان  
توســعه تجــارت ایران بــا تاکید بر 
مشورت با بخش خصوصی در تدوین 
سیاست های تجارت خارجی گفت: 
تلاش کردیــم در تصمیم گیری ها از 
راهکارهــای بخــش خصوصــی و 
ظرفیت اتاق های مشترک استفاده کنیم 
و تجربه بســیار خوبی در این زمینه در 
همکاری با اتاق مشترک عمان و قطر 
داشتیم. پیمان پاک افزود: در سال ۱۴۰۱ 
به همکاری با این بخش ســر و سامان 
خواهیم داد و بســیاری از امور واگذار 

می شود.
معــاون وزیــر و رئیــس کل 
ســازمان توسعه تجارت ایران با اشاره 
به سیاســت های حمایــت از تولید 
دانش بنیان گفت: تلاش داریم در سال 
۱۴۰۱ مشوق های صادراتی را به سمت 

شرکت های دانش بنیان سوق دهیم.
پیمان پــاک با تاکید بر اســتفاده 
از شــیوه های نواورانــه در تجــارت 
فعالیت های  توســعه  خارجی گفت: 
تجــاری در فضای مجازی، توســعه 
صنایع خلاق، اســتفاده از سامانه های 
B2B و  فعالیــت در حــوزه رمزارز 
و متاورس و گذار از  تجارت ســنتی 
به تجارت مدرن در این مســیر دنبال 

می شود.

اقتصادی 6

گــروه اقتصادی - رئیس کل بانک مرکزی گفت: در حال پیگیری بحث 
رمز پول ملی در بانک مرکزی هستیم و ان شاالله امسال رمز پول ملی راه اندازی 
می شــود. علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی در حاشیه نشست کمیسون 
صنایع و معادن مجلس، گفت: در این جلسه گزارشی از برنامه ها و فعالیت های 
نظام بانکی ارائه شد. وی با بیان اینکه اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز 
در این جلسه به بیان نقطه نظرات خود پرداختند که مقرر شد در جلسه دیگری این 
موارد بررسی شود، افزود: مهم ترین دغدغه نمایندگان هدایت تسهیلات بانکی به 
سمت تولید است تا رونق تولید محقق شود. وی اضافه کرد: تا انتهای بهمن ماه 
سال گذشته نظام بانکی حدود ۲۵۰۰ همت تسهیلات پرداخت کرده که حدود ۶۶ 
درصد این تسهیلات سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی بوده و ۱۱.۵ درصد 
به ایجاد و توسعه بنگاه های اقتصادی اختصاص داشته است. رئیس بانک مرکزی 
درباره مهلت اجرای قانون صدور چک و ایجاد امکان اطلاع رســانی پیامکی به 
گیرنده چک جهت اطمینان و اطلاع وی از ثبت چک در سامانه صیاد، گفت: این 
پیامک هفته گذشته راه اندازی شد و در دسترس عموم مردم قرار گرفت. موضوع 
رمزارزهای جهان روا در ستاد اقتصادی دولت در حال بررسی است. عضو کابینه 
دولت ســیزدهم تصریح کرد: بانک ها براساس تکالیفی که در این قانون دارند، 
باید سرویس ها مورد تاکید را ارائه کنند که اگر ارائه نکنند، مشمول مجازات های 
انضباطی می شوند. صالح آبادی همچنین درباره راه اندازی رمز پول ملی، توضیح 
داد: ما در حال پیگیری بحث رمز پول ملی در بانک مرکزی هســتیم و ان شــاالله 
امسال رمز پول ملی راه اندازی می شود. موضوع رمزارزهای جهان روا نیز در ستاد 

اقتصادی دولت در حال بررسی است.

صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی:

رمز پول ملی امسال راه اندازی می شود
نرخ افزایش اجاره بها بالاتر از نرخ تورم؛

تورم ۷۰ درصدی اجرای نهضت ملی مسکن با اعتبارات بانک مرکزی

معاون وزیر و رئیس کل ســازمان  توســعه تجارت ایران با تاکید بر مشــورت با بخش 
خصوصی در تدوین سیاســت های تجارت خارجی گفت: تلاش کردیم در تصمیم گیری ها 
از راهکارهــای بخــش خصوصی و ظرفیت اتاق های مشــترک اســتفاده کنیم و تجربه 
بســیار خوبــی در ایــن زمینه در همــکاری با اتــاق مشــترک عمان و قطر داشــتیم. معاون وزیر صمت در نشست خبری مطرح کرد:

فرصت مناسب برای افزایش صادرات 
کالا به کشورهای خلیج فارس

معاون وزیر و   رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به تراز تجاری در سال گذشته 
و رشد صادرات غیرنفتی گفت: در سال ۱۴۰۰، صادرات غیر نفتی کشور ۴۸ میلیارد دلار و واردات۵۳ میلیارد بود 

و تراز تجاری به بیش از ۱۰۳ میلیارد دلار رسید.

گروه اقتصادی - وزیر نفت با تمدید  
قانون قیر تهاتری موضوع تبصره یک قانون 

بودجه سال ۱۴۰۰ مخالفت کرد.
آقای جواد اوجی وزیر نفت، با ارسال 
نامه ای به آیت الله جنتی دبیر شورای نگهبان، 
با مصوبه مجلس شــورای اسلامی مبنی بر 
تمدید قانون قیر تهاتری موضوع تبصره یک 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ تا پایان شهریور 

امسال مخالفت کرد.
وزیر نفت نوشت: وزارت نفت پارسال 
موظــف به تحویل ۱۵ هزار میلیارد تومان و 
امسال نیز، ۱۹ هزار میلیارد تومان مواد اولیه 
قیر )وکیوم باتوم( به دســتگاه های اجرایی 
شــده اما بودجه های ســنواتی برای تنظیم 
مصارف مالی دولت طی یک سال هستند و 
انتقال تکالیف قانونی یک سال به سال بعد، 
سبب بهم ریختن نظم مالی دولت می شود. 
نمایندگان مجلس نیــز  علی رغم نظرات 
کارشناسی وزارت نفت، مهلت تحویل مواد 
اولیه قیــر موضوع قانون بودجه ۱۴۰۰ را تا 

پایان شهریور ۱۴۰۰۱ تمدید کرده اند.
طبق اعــلام آقای اوجــی، این اقدام 
مجلس به علت محدودیت های لجستیکی 
پالایشگاه های کشور و دستگاه های اجرایی، 

سبب تاخیر در تحویل مواد اولیه قیر مربوط 
به قانون بودجه امســال و عدم اجرای کامل 
تکالیف قانونی می شود که در نهایت، منجر 
به تکرار این طرح در قوانین بودجه ســال 

آینده و بی نظمی بودجه ای می شود.
در بخش دیگــری از نامه وزیر نفت 
نیــز آمده، چون دریافت مــاده اولیه قیر از 
پالایشــگاه ها در ازای تحویل نفت خام به 
آن ها به صورت ماهانه تسویه می شود، امکان 
تسویه مواد اولیه قیر سال ۱۴۰۱ با نفت خام 
سال ۱۴۰۰ وجود ندارد و شرکت ملی نفت 
و خزانه داری کل کشور را با مشکل مواجه 

می کند.
مشــاور وزیر راه: تمدید قانون 
قیــر تهاتری، ســهمیه راهســازی 

پارسال را حفظ می کند
روز بیست و سوم فروردین نمایندگان 
مجلس در جلسه علنی، کلیات و جزئیات 
طرح تمدید زمان تحویل قیر سال ۱۴۰۰ تا 
پایان شهریور سال ۱۴۰۱ را تصویب کردند 
که موضوع بند )ز( تبصره یک قانون بودجه 

سال ۱۴۰۰ کل کشور است.
آقای میرشــفیع مشــاور وزیر راه و 
شهرسازی در این خصوص گفت: تحویل 

قیر پارســال به علت دیر ابلاغ شدن قانون 
متوقــف شــد و به پروژه های راهســازی 
ضربه زد؛ هم اکنون نیز برخی از پروژه ها به 
همین علت متوقف شده اند. مصوبه جدید 
مجلس، کمک می کند تا سهمیه سال گذشته 
از دســت نرود، ضمن آن که دســتگا های 
اجرایی مثل وزارت راه، عمده سهمیه خود 
را پارســال مصرف کرده اند چرا که سهمیه 

تخصیص داده شده، در حد نیاز نبود.
دبیر انجمــن قیر: توقف تحویل 
مواد اولیه قیر در ســال ۱۴۰۰، خلاف 

قانون بودجه بود
آقــای همتی دبیر انجمن قیر ایران هم 
گفــت: اصل توقف تحویــل وکیوم باتوم 
تخصیصــی ۱۴۰۰ از ســوی وزارت نفت 
به اســتناد قانون بودجه، تخلف بوده و این 
وزارتخانه صرفــا می تواند تمدید از تیر به 
شــهریور را به چالش بکشــد ضمن آن که 
مخالفت دولت با طرح پیشنهادی مجلس، 
محدودیتــی در ایــن خصــوص بوجود 

نمی آورد.
او می گوید: وزارت نفت با برداشــت 
اشــتباه و صــدور دســتور توقف تحویل 
وکیوم باتوم یعنی حواله های قطعی صادره 
که ارزش افزوده آن هم پرداخت شــده بود، 
شــرکت های تولید کننده قیر را در معرض 
توقف و تعطیلی قرار داده است. باید پرسید، 
چرا وزارت نفــت برای تولید وکیوم باتوم 
تکلیف شــده در قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 
تعلل کرده که اکنون انتقال تولید سال ۱۴۰۰ 
به ســال ۱۴۰۱ و همچنین سال ۱۴۰۲ را با 
بهانه های لجســتیکی سبب بی انظباطی در 
بودجــه و عدم اجرای کامل تکالیف عنوان 
کند و به دلیل ناتوانی در کسب نتیجه مورد 
انتظار، در صدد درگیر کردن شورای نگهبان 

برآمده است؟
بــه گفته آقای همتی، کارشناســان و 
مشــاوران معاون اول رئیــس جمهوری، 
مغایرت هــای قانونی ابلاغ وزیر نفت را به 

او اعلام کرده اند.

رانــت قدرتمند قیرســازهای 
مشهور و برخی نمایندگان به دنبال 

تمدید قانون قیر تهاتری
رضا مختار کارشــناس صنعت نفت 
گفت: نمی تــوان کالای حاضر در زنجیره 
ارزش را رایگان عرضه کرد و توقع داشــت 
که فســاد و رانت در فرآیند عرضه و تقاضا 
رخ ندهــد. هر بار به یک شــکل این رانت 
رخ می دهــد و این بــار، مجلس بحث قیر 
تهاتری را مصوب کرده اســت. علت این 
که اکثر نمایندگان با این طرح موافق هستند 
نیز، این اســت که نماینده با مردم، بخشدار، 
پیمانــکار و افراد مختلف در حوزه انتخابیه 
سروکار دارد. گاهی درخواست مردمی علت 
پیگیری آن ها برای تمدید قیر است، گاهی 
بــرای رای گرفتن از مردم تلاش می کنند تا 
امکانات ظاهری برای آنان فراهم شود. گاهی 
هم ممکن است که پیمانکاران، هزینه های 

انتخاباتی آن ها را تامین کنند.
او می گویــد: نماینــدگان مجلس در 

دوره های گذشته، حتی اعلام کردند که برای 
تامین نیاز کشور به قیر، باید از منابع حاصل 
از هدفمندســازی یارانه ها استفاده کنیم اما 
چون در قانون هدفمندسازی یارانه ها چنین 
چیزی دیده نشــده بود، تصویب نشد و این 
بار اعلام کردند که باید از منابع وزارت نفت 
برای تامین قیر اســتفاده کرد که با مخالفت 
وزارت نفت رو به رو شــد و در نهایت در 
مجلس جدید به موضوع تهاتر ماده اولیه قیر 
رسید که همواره خود نمایندگان مجلس به 

عدم شفافیت در آن اعتراض کرده اند. 
این کارشــناس صنعــت نفت گفت: 
نمایندگان مجلس معافیت صادراتی قیر را 
هم به بهانه مقابله با خام فروشــی برداشته 
اند؛ در حالی که نفت، ماده خام اســت و قیر 
به عنوان فرآورده نهایی، اغلب در آسفالت 
جاده ها به کار مــی رود و کاربرد های دیگر 
آن مثل روکش ایزوگام نیز، خام فروشــی 
محسوب نمی شــود. منابع مختلف، اعداد 
متفاوتــی را برای رانت موجود در این طرح 
بیــان می کنند؛ اما اغلب آن ها، ارقام چندین 
هزار میلیارد تومانی را عنوان کرده اند. چند 
شرکت مشهور قیرسازی از این طرح منفعت 
می برنــد و با مصوبه اخیر مجلس، موضوع 

قیر تهاتری را با این که سال مالی ۱۴۰۰ تمام 
شــده، به سال مالی ۱۴۰۱ منتقل می شود که 
نشــان می دهد، رانت قدرتمندی پشت آن 

است.
به گفته بسیاری از کارشناسان مانند آقای 
بیات منش کارشناس بازار سرمایه، یکی از 
مســائلی که می توانست سبب جلوگیری 
از رانت در طرح قیر تهاتری شــود، شفاف 
شــدن معاملات آن در بورس کالاست؛ اما 
به گفته آقای شاکری عضو کمیسیون عمران 
مجلس، پارســال به علت دو تا سه برابری 
شــدن قیمت قیر نسبت به سال ۹۹، بورس 
کالا از این فرآیند حذف شد و قرار شد ماده 
اولیه آن با قیمت دستوری به تولیدکنندگان 
تحویل داده شــود تا دســتگاه های اجرایی 
دریافت کننده قیر را با مشــکل تامین اعتبار 
رو به رو نکنــد. آقای داود محمدی رئیس 
انجمن قیر ایران، اواخر آبان پارســال گفته 
بــود که این انجمن به عنوان متولی صنعت 
قیر، سامانه ای را در این زمینه طراحی کرده 
که در ســه ماه، تمام سیستم های اطلاعاتی 
و نظارتی می توانند به آن دسترســی داشته 
باشند؛ سامانه ای که با گذشت حدود ۵ ماه، 

هنوز راه اندازی نشده است.

مخالفت وزیر نفت با تمدید قانون قیر تهاتری؛

قانونی که تولیدکنندگان قیر را در خطر تعطیلی قرار داد!

گــروه اقتصــادی - وزیــر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: 
اگر افزایش تعرفه اینترنت، اپراتورها 
را ملزم به توسعه شبکه ارتباطی کشور 
و استفاده از فناوری های جدید نکند، 

با آن مخالفیم.
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در حاشیه نشست 
مشــترک مجلس و دولت، در پاسخ 
به ســوال خبرنگاران درباره افزایش 
قیمت بســته های اینترنت از ســوی 
اپراتورها، آن هم بدون دریافت مجوز 
و اطلاع رسانی به کاربران، اظهار کرد: 
رتبه جهانی ما در ارتباطات ثابت بین 
۱۴۰ تا ۱۵۰ و در ارتباطات سیار بین 

۷۰ تا ۸۰ در نوسان است. 
از آنجایــی کــه اینترنت ثابت 
در این ســال ها توســعه پیدا نکرده 

 اســت، رتبــه خوبی در ایــن زمینه 
نداریم.

وی افزود: در تمام دنیا مرســوم 
اســت که وقتی مردم در محل کار و 
منزل ســاکن هستند از اینترنت ثابت 
استفاده کنند و تنها زمانی که حرکت 
می کننــد بــه اینترنت ســیار متصل 
شوند، اما از آنجایی که اینترنت ثابت 
ما توســعه نیافته، متاسفانه این بار به 
اینترنت همراه منتقل شــده است. از 
آنجا که ظرفیت باندهای فرکانسی در 
دسترس اپراتورها نیز محدود است، 
با افت کیفیت شــدید اینترنت رو به 

رو شدیم.
خط قرمز وزارت ارتباطات، 
کیفیت شــبکه ارتباطی کشور 

است
وزیــر ارتباطات تاکیــد کرد: 

متاســفانه در چهار ســال گذشــته 
ســرمایه گــذاری اپراتورهــا برای 
افزایــش کیفیت خدمــات اینترنت، 
متناسب با افزایش کاربران این گونه 
اینترنت نبوده اســت. خــط قرمز ما 
در وزارت ارتباطات کیفیت شــبکه 

ارتباطی کشور است. 
اعتقــاد داریم اینترنت با کیفیت 
و پرســرعت حق مردم است و چون 
زندگی مردم امروز بــا فناوری گره 
خــورده ما در وزارتخانه به دنبال این 

هستیم که کیفیت را تضمین کنیم. 
وی خاطرنشــان کرد: هرگونه 
افزایش تعرفه ای منــوط به تضمین 
اپراتورهــای ارتباطی بــرای ارتقای 
کیفیت خدمات شان به مردم خواهد 
بــود. این مســئله باید بــه تصویب 
کمیسیون تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی برسد. 
ما به هیچ وجــه موافق افزایش 
قیمت اینترنت با هدف افزایش سود 

اپراتورها نیستیم.
وزیــر ارتباطات گفــت: قرار 
نیست که اپراتورها با افزایش قیمت، 
فقط ســود خود را ببرند و وضعیت 

شبکه به همین شکل باقی بماند. 
تاکید می کنم کــه خط قرمز ما 
کیفیت اســت و مجوز افزایش تعرفه 
زمانی صادر خواهد شد که اپراتورها 
برای افزایــش کیفیت اینترنت تعهد 
بدهنــد و با اســتفاده از فناوری های 
جدیــد تضمین کنند که عامه مردم به 

اینترننت دسترسی پیدا کنند.
وی افزود: دولت وعده ای مبنی 
بــر تامین حداقل اســتاندار اینترنت 
مصرفی جامعه را به مردم داده بود که 

در این زمینه برنامه ریزی هایی برای 
تامین این حداقل اینترنت به صورت 
رایگان و یا با نصف قیمت انجام شده 

است.
عضو کابینه دولت سیزدهم ادامه 
داد: هیچکــس در وازرت ارتباطات 
 بــه دنبــال افزایش ســود اپراتورها 

نیستند. 
حذف بســته اینترنت یا معرفی 
بســته جدید باید در راستای توسعه 
شــبکه ارتباطی کشــور رخ دهد و 
اپراتورها باید در این خصوص تعهد 

بدهند. 
در غیــر ایــن صــورت مــا با 
هرگونه افزایــش تعرفه ای که منجر 
 به توســعه شــبکه نشــود، مخالف 

هستیم.
هنوز پوشش ۱۰۰ درصدی 

نسل چهارم اینترنت را نداریم
زارع پور گفــت: اپراتورها باید 
طرح هایی که برای توســعه شــبکه 
ارتباطی کشــور دارنــد، را بیاورند 
و بگوینــد کــه در چه بــازه زمانی 
قرار است پوشــش دهی و کیفیت را 

افزایــش دهنــد تا دربــاره اصلاح 
تعرفه ها تصمیم بگیریم.

وی درباه توســعه اینترنت نسل 
پنجم گفت: پیش بینی شــورای عالی 
فضــای مجــازی این اســت که ۱۰ 
درصد از شــبکه ارتباطی کشــور تا 
پایان ۱۴۰۳، به ایــن فناوری تجهیز 
شــود که باید بگویم ما با این هدف 
فاصلــه زیادی داریــم و به جز چند 
سایت پایلوتی که در کشور به مرحله 
اجرا درآمده اســت، تقریبا کاری را 

پیش نرفته است.

وزیــر ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعــات افزود: ما هنوز پوشــش 
۱۰۰ درصدی نســل چهارم اینترنت 
را نداریم و تا در این حوزه به پوشش 
کامل نرســیم، نمی توان با سرعت به 
ســمت نسل پنجم ارتباطات حرکت 

کرد.

گروه اقتصادی - کارشــناس 
اقتصاد مســکن اظهار داشت: به طور 
قطع دولت چنین منابعی برای اجرای 
پروژه نهضت ملــی ندارد مگر اینکه 
مســکن مهر تکرار و از خط اعتباری 
بانک مرکزی استفاده شود که به طور 
قطع این اقــدام همراه با افزایش نرخ 
تورم خواهد بود و تورم ۴۰ درصدی 

امروز را به ۷۰ درصد می رساند.
دربــاره  یزدانــی  فردیــن 
پیش بینی ها از بــازار اجاره در فصل 
جابه جایی مســتاجران اظهار داشت: 
دولت ســیزدهم برنامه  موثری برای 

مستاجران و بازار اجاره ندارد.
اساســا دولت در بخش مسکن 
تمرکــز خود را بر روی طرح نهضت 
ملــی معطــوف کــرده  و از ابتدا هم 
مشــخص بود که این طرح تنها یک 
شعار اســت و در ســطح و مقیاس 
ســاخت یک میلیون واحد در ســال 

شدنی نیست.

وی ادامه داد: ساخت سالانه یک 
میلیون واحد مســکونی شعاری بود 
که داده شــد اما در اجرا تمام واحدها 
طبق برنامه به این مرحله نرســیدند و 
تعداد محدودی از واحدها به مرحله 

رسیدند.     
این کارشــناس اقتصاد مسکن 
تاکید کرد: واقعیت این اســت که نه 
شرایط اقتصادی کشور اجازه می دهد 
که این طرح محقق شــود و نه اینکه 
دولت توان اجرای چنین پروژه ای در 
ایــن مقیــاس را دارد، مگر اینکه تنها 
تعداد محــدودی از این آمار به اجرا 

برسد.
یزدانی با شاره به تامین منابع مالی 
۳۶۰ هــزار میلیارد تومانی از بانک ها 
برای ســاخت یک میلیون مسکن در 
ســال گفت: منابع ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومانــی از محل بانک ها را مجلس با 
قانون جهش تولید مســکن مصوب 
کرده بــدون آنکه توجهــی به توان 

بانک ها برای پرداخت داشته باشد یا 
اینکه آیا اساسا مشکل مسکن کشور با 

تولید مسکن برطرف می شود؟  
وی افزود: بــه طور قطع دولت 
چنیــن منابعی برای اجــرای پروژه 
نهضت ملی ندارد مگر اینکه مســکن 
مهــر تکرار و از خــط اعتباری بانک 
مرکزی اســتفاده شود که به طور قطع 
ایــن اقدام همراه با افزایش نرخ تورم 
خواهــد بــود و تــورم ۴۰ درصدی 
امروز را به ۷۰ درصد می رســاند.  این 
کارشناس اقتصاد مســکن ادامه داد: 
اگر دولت بخواهــد بانک ها وادار به 
پرداخت تسهیلات مسکن کند، میزان 
ارایه تسهیلات بانک ها به کسب و کار 
و صنایع کاهش پیدا می کند و این خود 

عامل کاهش اشتغال خواهد بود.  
یزدانی با اشــاره به ضعیت بازار 
اجــاره گفت: پارادایم اجاره داری هم 
در برنامه و فکر مسئولان جایی ندارد 
کــه بخواهند در این زمینه هم اقدامی 

انجام دهند و از ماه های منتهی ســال 
گذشــته هم شاهد افزایش نرخ اجاره 
بودیم و قطعــا با افزایش تقاضا برای 
اجاره و رونق بازار اجاره، نرخ اجاره 

افزایش می یابد.     
وی بــا بیان اینکــه عامل اصلی 
افزایش اجاره بهای ملک است، اظهار 
داشــت: با افزایش قیمت ملک، نرخ 
اجاره هم متناســب بــا میزان قیمت 
ملک افزایش پیــدا می کند البته باید 
توجه داشــت که افزایش نرخ اجاره 
نسبت به افزایش بهای ملک، با تاخیر 
اعمال می شود برای مثال در سال ۹۸ 
که قیمت مسکن تا ۸۰ درصد افزایش 
یافت، نرخ اجاره تا این حد بالا نرفت 
بلکــه با یک وقفه زمانی نرخ اجاره ها 

افزایش پیدا کرد. 
این کارشــناس اقتصاد مسکن 
ادامــه داد: هر چند نــرخ تورم ماهانه 
یک بــازار قابل قضاوت نیســت و 
ممکن است شــرایط خاصی باعث 

افزایــش ۴۰ تــا ۵۰ درصــدی نرخ 
اجاره در یک ماه شــده باشد اما  آنچه 
مشخص است اینکه نرخ تورم اجاره 
بالاتر از نرخ تورم عمومی خواهد بود 
البته نرخ افزایش قیمت مســکن بعید 
اســت که بالاتر از نرخ تورم عمومی 

حرکت کند. 
یزدانی گفــت: این افزایش نرخ 
اجاره بــه دلیل کمبــود عرضه و در 
پاســخ به عقب ماندگی های افزایش 
بهای ملک اســت.   وی با بیان اینکه 
تعیین سقف اجاره بها نتوانست بازار 
اجــاره را کنترل کند، تاکید کرد: دلیل 

اینکه تعیین سقف اجاره بها نتواست 
بازار را کنترل کند، بسیار ساده است. 
در این شــرایط مالــک واحد 
مســکونی یــا از اجــاره واحد خود 
منصرف می شــود که این خود عامل 
کمبــود عرضه خواهد شــد یا اینکه 
زیر بار این میزان اجاره بها نمی روند. 
تــا زمانی که اجاره بهــا درصد بازده 
اقتصادی داشته نباشد، مالکان واحد 
خــود را به اجــاره نمی گذارند یا از 
مقــررات پیروی نمی کننــد بنابراین 
تعیین نرخ دســتوری جواب نداده و 

نخواهد داد.

وزیر ارتباطات اعلام کرد؛

پیگیری حداقل اینترنت مصرفی افراد به نرخ رایگان یا 
نصف قیمت
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